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همزمان با آغاز سال 
تحصيل�ي، ط�رح 
توزيع ش�ير رايگان در مدارس شهرس�تان ها 
اجرايي ش�ود، اما اين طرح عملا تا پايان فصل 
پاييز به دليل عدم توان مالي آموزش و پرورش در 
تس�ويه بدهي هايش ب�ه كارخانج�ات لبني، 
مسكوت ماند. بالاخره اواسط دي ماه پس از كش 
و قوس فراوان، شير رايگان به مدارس رسيد، اما 
انتش�ار اخباري از توزيع همزم�ان آن در بين 
مس�افران هواپيماي مس�ير تهران - اصفهان 
احتمال وجود مشكلات بيشتر در پرونده طرح 
مذكور را قوت بخشيد؛ اتفاقي كه اگرچه به گفته 
برخي مسئولان ناشي ازخطاي انساني بوده، اما 
بر ابهامات موجود در سوابق گذشته اين طرح و 
البته اهمالكاري متوليان و مجريان آن مي افزايد. 

    
اواسط دي ماه س��ال جاري پس از تأخير سه ماه و 
نيمه، طرح توزيع ش��ير رايگان به طور همزمان در 
مدارس برخي استان ها از جمله اصفهان، خراسان 
رضوي، ايلام، يزد، بوشهر و چند استان ديگر اجرا شد. 
طرحي كه به رغم ضرورت اجراي آن در تحقق هدف 
ارتقاي سلامت دانش آموزان به دليل بدحسابي دولت 
در پرداخت بدهي س��ال هاي گذشته كارخانجات 
لبني، چند ماهي بلاتكليف مانده بود تا اينكه بالاخره 
چندي پيش مسئولان سازمان آموزش و پرورش از 
تخصيص بودجه و رفع مش��كلات اين طرح و آغاز 
توزيع آن خبر دادند. اما سر درآوردن پاكت هاي شير 
يارانه اي با مهر »ويژه مدارس« در هواپيماي تهران- 
اصفهان شائبه هاي جديدي در خصوص پابرجا بودن 
مش��كلات اين طرح و نارضايتي كارخانجات لبني 
ايجاد كرد. رسيدن ش��ير رايگان مدارس به دست 

مسافران به جاي دانش آموزان اين احتمال را قوت 
مي بخشد كه كارخانجات لبني به دليل عدم دريافت 
مطالباتشان از آموزش و پرورش، محصول توليدي را 
قبل از اينكه زمان انقضايش به پايان برسد به ناچار 
روانه بازار جديدي كرده اند! ضمن اينكه اين احتمال 
هم مطرح شده كه آموزش و پرورش به دليل نداشتن 

بودجه، شير مدارس را فروخته است!
اين در حالي است كه مسئولان شركت لبني مذكور 
اين مسئله را معلول خطاي انساني و اشتباه كارگر 
بارگيري و پخش كننده اين محصول اعلام مي كنند، 
اما دبير انجمن صنفي لبني معتقد است اين اشتباه، 
نمي تواند كاملًا اتفاقي باشد! رضا باكري مي افزايد: 
به هيچ وجه نبايد از س��وي هيچ برندي كه تحت 
قرارداد با آموزش و پرورش است، چنين مسئله اي 
پيش بيايد.  البته مس��ئولان آموزش و پرورش در 
خصوص اين اتفاق واكنش��ي نشان نداده اند و تنها 

به گفتن اينكه بدهي هاي مربوط به سال گذشته 
شركت هاي لبني پرداخت شده است، اكتفا كرده اند.  
اگرچه نمي توان صرفاً بروز چنين اتفاقاتي را به عنوان 
نقطه منفي در كارنامه طرح توزيع شير رايگان ثبت 
كرد، اما برخي ش��نيده ها و گزارش ها حاكي از آن 
است كه علاوه بر مشكل مالي و عدم پيگيري هاي 
جدي س��ازمان آموزش و پرورش به عنوان متولي 
اصلي براي تسريع دراجراي طرح توزيع شير رايگان 
مدارس، نبود سيستم نظارت اجرايي در سال هاي 
گذشته نيز ابهامات و ش��ائبه هايي را در خصوص 
چگونگي اجراي اين طرح و احتمال سوء استفاده 
از آن را تقويت مي كند. به عنوان نمونه س��ال هاي 
گذشته گزارشاتي در خصوص عرضه تركيب پودر 
پنير با آب به جاي ش��ير در مدارس عرضه ش��ده 
بود! مسئله اي كه مس��ئولان آموزش و پرورش در 
خصوص آن اظهار بي اطلاعي كردند و حتي برخي 

كارشناس��ان با بيان اينكه پودر آب پنير سرشار از 
پروتئين و ماده اي بسيار غني اس��ت و آسيبي به 
دانش آموزان وارد نمي كند، س��عي كردند موضوع 
را كم اهميت جلوه دهند! اين اتفاقات احتمال سوء 
استفاده عده اي متخلف را در اين طرح پررنگ و لزوم 
تغيير روش اجراي ط��رح را ضروري مي كرد با اين 
حال امسال هم چون گذش��ته بدون هيچ تغيير و 

اصلاحاتي طرح به مرحله اجرا رسيده است. 
  ورود يا عدم ورود سازمان تعاون روستايي؟ 
از زمان تصويب طرح توزيع شير درمدارس بحث 
ورود سازمان تعاون روس��تايي به اجراي اين طرح 
هم مطرح بوده است. درحالي كه برخي مسئولان 
معتقدند ورود س��ازمان مذكور مي تواند كيفيت 
ش��ير توزيعي و نحوه اجرا را افزايش دهد، اما گويا 
آموزش و پرورش و متوليان تمايلي به حضور سازمان 
تعاون روستايي ندارند.  رئيس مركز اصلاح نژاد دام 
وزارت جهاد كشاورزي در اين خصوص مي گويد: 
س��ازمان تعاون روس��تايي براي اجراي طرح شير 
مدارس اعلام آمادگي كرده، اما دولت در اين زمينه 
تا كنون تصميم لازم را اتخاذ نكرده است.  محمدرضا 
ملاصالحي مي افزايد:سازمان تعاون روستايي متولي 
خريد توافقي شير خام از دامداران است و از طريق 
اخذ وام عمليات مي تواند به جاي تبديل شير خام به 
شير خشك در صورت لزوم به عمليات اجرايي توزيع 
شير در مدارس ورود پيدا كند.  ضمن اينكه سازمان 
مركزي تعاون روس��تايي با توجه به ش��بكه هاي 
مويرگي كه در سطح كشور و استان هاي مختلف 
دارد و ارتباط نزديك با كارخانجات لبني مي تواند 
شير باكيفيت را براي مدارس تأمين كند. با اين حال 
هنوز معلوم نيس��ت چرا دولت و مسئولان متولي 
براي استفاده از ظرفيت و پتانسيل هاي اين سازمان 

اقدامي انجام نداده اند؟! 

آمارها نشان مي دهد، درحال حاضر بيش از هزار 
و ۱۳۰ هكتار بافت فرسوده در شهرهاي لرستان 
وجود دارد كه از اين مي��زان بيش از ۲۵۷ هكتار 
بافت فرسوده متعلق به بروجرد و ۲۵4هكتار نيز 
به خرم آباد تعلق دارد، به طوري كه اين موضوع 
اين دو شهر را ركورددار اين معضل درميان ساير 
شهرهاي استان كرده اس��ت.  مديركل مديريت 
بحران لرس��تان در اي��ن خصوص ب��ه »جوان« 
مي گويد: »طبق آمارها بي��ن ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار 
لرستاني در بافت هاي فرسوده زندگي مي كنند.« 
رضا آريايي با اشاره به مناطق داراي بالاترين بافت 
فرسوده مي افزايد: »اسدآبادي«، »درب دلاكان«، 
»باغ دختران«، »پشته حسين آباد« در خرم آباد و 
»جعفري«، »سعدي« در بروجرد جزء مناطق به 

شدت فرسوده بوده و نيازمند نوسازي هستند.
  لرستان مستعد زلزله 

گزارشات زمين شناسي نش��ان مي دهد استان 

لرس��تان به علت ق��رار گرفتن روي ل��رزه  زمين  
ساخت زاگرس از نواحي لرزه  خيز ايران به شمار 
مي رود كه وقوع زمين لرزه هاي مخرب و مرگبار 
در مناطق سيمره، س��يروان، دشت سيلاخور و 
بروجرد در دوران هاي مختل��ف تاريخي گواه بر 
اين مدعاست.  مديركل مديريت بحران لرستان 
در اين خصوص مي گوي��د: »با وجود قرار گرفتن 
استان لرستان روي كمربند زلزله درحال حاضر 
۱۱4هزار نفر از جمعيت اين استان با خطر مواجه 
هستند.« رضا آريايي با اش��اره به اينكه خرم آباد 
و بروجرد داراي بالاترين ميزان بافت فرسوده در 
استان هستند، مي افزايد: »هم اكنون ۵4 هزار نفر 
در ۲۵۷ هكتار بافت فرس��وده بروجرد و 6۰ هزار 
نفر در ۲۵4هكتار از بافت هاي فرسوده خرم آباد 
ساكن هستند.« وي با اشاره به وقوع ۱6۰ زمين 
لرزه طي يك سال گذشته در استان لرستان ادامه 
مي دهد: »اين موضوع نش��ان مي دهد كه مردم 

مناطقي كه در بافت هاي خشت وگلي و فرسوده 
زندگي مي كنند چقدر به خطر نزديكند.«

  نياز به مرمت بافت هاي تاريخي 
وجود بافت ه��اي تاريخي وفرهنگي در اس��تان 
لرستان كه همگي از خشت وگل ساخته شده اند 
نش��ان مي دهد كه اين مكان ها به شدت نيازمند 
حفظ و نوسازي هستند.  در حال حاضر شهرستان 
بروجرد با۲۷۱ هكتار بافت فرهنگي- تاريخي و 
شهرستان خرم آباد نيز با دارا بودن۷۲ هكتار بافت 
فرهنگي و تاريخي به ش��دت نيازمند بهسازي و 
مرمت هس��تند.   رئيس اداره عمران و بهس��ازي 
مسكن اداره كل راه و شهرسازي لرستان مي گويد: 
»در حال حاضر براي بازسازي سه شهر بروجرد، 
نورآباد و درود نيازمن��د 8 ميليارد و۷۰۰ ميليون 
تومان اعتبار هستيم.« برزو بردينشين مي افزايد: 
»طبق برنامه ريزي هاي به عمل آمده، ۳۳ درصد 
اين مبلغ را شهرداري خرم آباد متقبل شده است 

كه در زمان نوسازي پرداخت خواهد كرد.«
    بي اعتنايي به گرفتن تسهيلات نوسازي 
در حالي كه از چند سال قبل دولت براي نوسازي 
بافت هاي فرس��وده تس��هيلات ويژه اي را با بهره 
4درصد قرار داده  اس��ت، اما بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد كه مردم لرستان با بي اعتنايي از كنار اين 
موضوع گذش��ته اند.  مديرعامل عمران و مسكن 
س��ازان لرس��تان دراين خصوص مي گويد: »از 
آنجا كه 8 درصد كل مساحت شهرهاي بالاي ۲۵ 
هزار نفر جمعيت استان بافت فرسوده را تشكيل 
مي دهد، لذا اين بافت ها به شدت نيازمند نوسازي 
هس��تند.« حميد مومني مي افزايد: »وقوع زلزله 
و باران هاي ش��ديد در كنار رانش زمين از جمله 
بلاياي طبيعي استان لرس��تان بوده كه به شدت 
بافت هاي فرس��وده را تهديد مي كن��د.« هزينه 
بالاي ساخت و ساز و نبود توان مالي براي دريافت 
تسهيلات بافت فرسوده از جمله مشكلاتي است 
كه مانع رونق بازسازي بافت هاي فرسوده در اين 
استان شده است.  ش��هردار بروجرد با تأييد اين 
مش��كلات مي گويد: »با وجود ش��رايط مساعد 
براي دريافت بافت هاي فرس��وده اما استقبالي از 
سوي مردم منطقه نشده است.« منوچهر يوسفي 
مي افزايد: »با وج��ود اينكه محله ه��اي قديمي 
زيادي در بروجرد وج��ود دارد كه افراد صاحبنام 
زيادي در اين مكان ها پرورش يافته اند، اما به دليل 
فضاي كم عرض كوچه ها درخانه هاي 6۰ متري 
كسي حاضرنيس��ت دراين رابطه سرمايه گذاري 
كند.« منوچهر يوسفي با اش��اره به استقبال كم 
مردم از اين نوع تس��هيلات مي افزايد: »در حالي 
ش��هرداري تنها در س��ال 8۳ ، 88 فق��ره پروانه 
س��اختماني صادر كرده كه اين تعداد در س��ال 
گذشته به سه فقره رسيده كه اين موضوع دليلي 
مهم از نبود استقبال از س��وي مردم اين مناطق 
است.« به گفته كارشناسان شهرسازي، با وجود 
تمامي مخاطراتي كه خانه هاي فرسوده شهروندان 
لرستاني را تهديد مي كند، اما تا زماني كه مردم به 
ضرورت اين موضوع مهم نرسند نمي توان آنها را 
مجبور به اقدامي كرد.  مديركل مديريت بحران 
لرس��تان در اين خصوص مي گويد: »از آنجا كه 
نمي توان در اين زمينه م��ردم را مجبور به كاري 
كرد، لذا بايد منتظر ماند و دي��د چه زماني افراد 
به يقين مي رس��ند تا اقدام به تخريب ونوسازي 
خانه ه��ا و محل كس��ب و كار خودكنن��د.« رضا 
آريايي مي افزايد: »با وجود تبليغات بسيار دراين 
زمينه و حتي در اختيار قرار دادن تس��هيلات با 
نرخ س��ود 4 درصد، اما مردم هنوز به اين اعتقاد 
نرسيده اند كه بافت فرسوده مي تواند براي آنها و 

خانواده هايشان خطرآفرين باشد.«
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 آنفلوآنزاي پرندگان بيكاري را افزايش 

و درآمد شمالي ها را كاهش داد
همين دو هفت�ه پيش بود ك�ه رئيس مركز مديري�ت بيماري هاي 
واگير وزارت بهداشت رسماً اعلام كرد وضعيت بيماري آنفلوآنزاي 
جديد به نام H5N8 كه تاكن�ون فقط در پرن�دگان ايجاد بيماري 
كرده، در مجموعه وزارت بهداش�ت و دانشگاه هاي علوم پزشكي 
با هماهنگي س�ازمان دامپزشكي رصد مي ش�ود و خوشبختانه تا 
كنون هيچ مورد انس�اني از اين بيماري مش�اهده نشده است. اما 
با اين حال هيچ صحبتي از چگونگي مهار و پيش�گيري از انتشار 
اين بيماري در بين پرندگان نكرد. مسئله اي كه كم كم استان ها و 
ش�هرهاي زيادي را به خود آلوده كرد. از گيلان و مازندران گرفته 
تا البرز و قزوين و حالا كرمانش�اه كه 11 اس�تان را در بر مي گيرد. 

    
هنوز چن��د روزي از حرف ه��اي رئيس مركز مديري��ت بيماري هاي 
واگير وزارت بهداش��ت نگذش��ته بود كه مدير كل دامپزشكي استان 
گيلان با بيان اينكه استان هاي ساحلي گيلان، گلستان و مازندران در 
معرض خطر بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان هستند از درگيري 
هفت ش��هر گيلان به بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان خبر داد.  
آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان كه يك بيماري مش��ترك بين انسان و 
دام است، هم اكنون شرايط سختي را در كشور به وجود آورده است. 
استان هاي ساحلي گيلان، گلستان و مازندران از استان هاي پر خطر 
هس��تند و به دليل قرار گرفتن در مس��ير مهاجرت پرندگان وحشي 
و وجود تالاب ه��ا و آبگيرها و جمعيت قابل توجه طيور روس��تايي در 
معرض بيماري مذكور هس��تند.  به گفته پزش��كان مشكلات عصبي 
مانند لرزش و تكان دادن س��ر از علايم بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد 
پرندگان است. اين بيماري بسيار س��ريع منتقل شده و مدام در حال 
جهش ژنتيكي بوده و تلفات بالايي دارد.  با اينكه تاكنون ۱4۰ سويه 
از اين ويروس شناخته شده است، اما هيچ كشوري نتوانسته واكسني 

تهيه كند كه همه اين تيپ ها را پوشش دهد. 
   كرمانشاه هم آلوده شد

گزارش ها نش��ان مي دهن��د ايران از آبان ماه امس��ال درگي��ر بيماري 
آنفلوآنزاي پرندگان شد و استان كرمانشاه نيز چهارمين استان در كشور 
بود كه در يازدهم آذر ماه اين بيماري را تشخيص داد.  »بيش از ۲ هزار 
قطعه طيور بومي در استان كرمانشاه براي پيشگيري از شيوع بيماري 
آنفلوآنزاي پرندگان معدوم ش��ده اس��ت.« اينها بخش��ي از حرف هاي 
مديركل دامپزشكي استان كرمانشاه اس��ت كه روز گذشته با اشاره به 
شناسايي شش كانون بيماري آنفلوآنزاي پرندگان در اين استان گفت: 
تاكنون ۲ هزارو ۱۲4 قطعه طيور بومي در استان معدوم شده است.  نادر 
پرور با بيان اينكه خوشبختانه تاكنون موردي از درگيري طيور صنعتي 
استان به آنفلوآنزاي پرندگان نداشته ايم، از تشديد مراقبت هاي بهداشتي 
و قرنطينه اي و افزايش پايش در شعاع سه و ۱۰ كيلومتري كانون هاي 
بيماري خب��ر داد.  به گفته اين مقام مس��ئول، اولي��ن كانون بيماري 
آنفلوآنزاي پرندگان در كرمانشاه در يكي از روستاهاي بخش ماهيدشت 
و پس از آن در چند روستاي بخش مركزي كرمانشاه كه عمدتاً نزديك 
تالاب هشيلان بودند، مشاهده شده است.  مديركل دامپزشكي استان 
كرمانشاه يادآور شد: براي مقابله با بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان 
در استان ستاد مقابله با اين بيماري به رياست معاون سياسي، امنيتي 
و اجتماعي استانداري و كميته مقابله با آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان 
در شهرستان ها نيز به رياس��ت فرمانداران تشكيل شده است.  بيماري 
آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان يك بيماري ويروسي قابل انتقال از طيور به 
انسان است كه اين بيماري علاوه بر جنبه بهداشتي، از لحاظ اقتصادي 
نيز بس��يار حائز اهميت اس��ت.  قطع صادرات فرآورده ه��اي مرتبط با 
طيور، معدوم س��ازي گله هاي درگير و بيكاري كاركنان مرغداري ها از 
جمله زيان هاي اقتصادي اين بيماري در مواقع ش��يوع است.  مديركل 
دامپزشكي استان كرمانش��اه با تأكيد بر اينكه تبعات بهداشتي شيوع 
آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان در جوامع انساني نيز جبران ناپذير است، 

گفت: اخيراً تيپ جديدي از آن در كشور شايع شده كه منشأ آن كشور 
روسيه اس��ت و از طريق پرندگان مهاجر منتقل مي شود و بيش از ۵۰ 
كش��ور درگير آن هس��تند.  به گفته پرور پرندگان ناقل ويروس حين 
مهاجرت و تماس با پرندگان وحشي بيماري را به آنها انتقال مي دهند و 

سپس طيور روستايي و در نهايت طيور صنعتي آلوده مي شوند.  
  2 هزار لاشه در تالاب ميقان 

بر اس��اس اعلام اداره كل حفاظت محيط زيست استان مركزي با آغاز 
شيوع بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان در تالاب ميقان اراك تلفات 
ناشي از اين بيماري به ۲ هزار و 4۲۲ لاشه رسيده است.  در همين رابطه 
محسن شانقي مديركل دامپزشكي استان مركزي گفت:4۰۰هزار قطعه 
طيور براي مب��ارزه و جلوگيري از انتقال اين بيم��اري در اين واحدها 
جمع آوري و معدوم س��ازي شده اس��ت.  وي ادامه داد: شيوع بيماري 
آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان در اين استان حدود ۱۲۰ ميليار ريال به 
واحدهاي مرغداري و روس��تاهاي درگير با اين بيماري، خسارت وارد 
كرده است.  ش��انقي افزود: با اجراي اقدام هاي قرنطينه اي، بهداشتي، 
معدوم سازي و همكاري برخي از واحدهاي پرورش طيور استان مركزي 
شيوع بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان در يك هفته گذشته روند 
آرام و كاهشي داش��ته و نياز اس��ت براي كنترل و جلوگيري از انتقال 
اين بيماري واحدهاي توليد كننده مرغ و تخم مرغ همكاري خود را با 
بازرسان اين اداره كل، استمرار بخش��ند.  وي گفت: ۵ ميليارد ريال تا 
كنون توسط اداره كل دامپزشكي استان مركزي براي جلوگيري و انتقال 
بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان در اين استان هزينه شده است.  
مديركل دامپزشكي استان مركزي بيان كرد: بر اساس برنامه ريزي هاي 
انجام شده س��هم اداره كل دامپزشكي اس��تان مركزي براي پرداخت 
غرامت معدوم سازي طيور روستايي، صنعتي و نهاده هاي آلوده و غير 
قابل مصرف به واحدهاي پرورش طيور اس��تان حدود 4 ميليارد ريال 
اس��ت كه تا هفته آينده اين مبلغ به واحدهاي آس��يب ديده پرداخت 
مي شود.  شانقي افزود: تا كنون غرامت معدوم سازي روستاهاي راهزان 
معصوميه و ۱۰ واحد پرورش طيور صنعتي اس��تان مركزي پرداخت 
شده اس��ت و پرداخت غرامت چهار واحد باقيمانده نيز در دست اقدام 
قرار دارد.  وي افزود: تا كنون مورد انساني بيماري آنفلوآنزاي فوق حاد 
پرندگان در استان مركزي و كشور ديده نشده و براي جلوگيري از انتقال 
اين بيماري به افراد نياز است شهروندان از تماس با پرندگان مهاجر و 

آزاد كه عامل اصلي انتقال اين بيماري هستند خودداري كنند.  
به هر ح��ال و با توجه به اينكه هنوز هيچ واكس��ني براي اي��ن بيماري در 
دنيا كشف نش��ده اس��ت، تنها راه مقابله با اين بيماري تشخيص و سپس 
معدوم سازي سريع طيور آلوده است.  با اين اوصاف بايد به شهروندان توصيه 
كرد از خريد و كشتار مرغ زنده جداً پرهيز كنند و در صورت مواجهه با هرگونه 

تلفات طيور، موارد را به نزديك ترين شبكه دامپزشكي اطلاع دهند.

مجمع نخبگان امر به معروف و نهي از منكر 
كردستان تشكيل مي شود

دبير ستاد امر به معروف و نهي از منكر كردستان از تشكيل مجمع نخبگان 
امر به معروف و نهي از منكر در مركز استان و شهرستان ها خبر داد. 
محمود الله مرادي گفت: 6۳4 هسته يادآوران معروف با عضويت ۵ هزار و 
8۱۰ نفر تشكيل شده است كه تلاش هاي آموزش  و پرورش كردستان در 
اين زمينه قابل تقدير است.  وي افزود: يادآوران معروف نيز در ۲ هزار و ۵۰۰ 
مدرسه استان تشكيل شده است هر چند انتظار داريم كه آموزش و پرورش 
استان در راستاي تشكيل و فعال سازي اين مهم در ساير مدارس هم اقدام 
كند.  دبير ستاد امر به معروف و نهي از منكر كردستان خاطرنشان كرد: به 
منظور ترويج هرچه بيشتر امر به معروف و نهي از منكر در سطح دانشگاه ها، 
جلسات متعددي با محوريت دانشگاه كردستان برگزار كرده ايم و كارهاي 
زيربنايي در همين راستا در سطح دانشگاه ها انجام گرفته است.  الله مرادي با 
بيان اينكه ۷۰ هسته يادآوران معروف با عضويت بيش از ۷۰۰ نفر در استان 
فعاليت مي كنند، افزود: مجمع دبيران امر به معروف و نهي از منكر هم در 
پنج شهرستان استان تشكيل شده است.  وي گفت: كانال تلگرامي ستاد 
امر به معروف و نهي از منكر نيز فعال شده است كه در حال حاضر بيش از 
6۰۰ عضو دارد و اين مي تواند بستري براي ترويج فريضتين امر به معروف و 
نهي از منكر در بستر فضاي مجازي باشد.  دبير ستاد امر به معروف و نهي از 
منكر كردستان تصريح كرد: مسابقات ورزشي، فرهنگي و غيره نيز به صورت 
هفتگي در قالب هاي مختلف و با هدف ترويج و نهادينه كردن هرچه بيشتر 

فرهنگ امر به معروف و نهي از منكر در سطح استان برگزار مي شود. 

شير يارانه اي دانش آموزان به مسافران هواپيما رسيد!
 با اينكه كارشناسان معتقدند ورود سازمان تعاون روستايي مي تواند كيفيت شير توزيعي و اجراي طرح را در مدارس بهبود بخشد 

اما آموزش و پرورش تمايلي به حضور اين سازمان ندارد

هشدار! بافت هاي فرسوده لرستان روي گسل زلزله خوابيده اند
سال گذشته تنها 3 پروانه بازسازي ساختماني در بروجرد صادر شد

براي اولين بار در كشور و با حمايت شركت برق 
منطقه اي خراسان، موتورسيكلت هيبريدي در 
پارك علم و فناوري خراسان طراحي و ساخته شد. 
به گزار ش »ج��وان« رئيس پژوهش��گاه وزارت 
نيروي خراس��ان رضوي در بازدي��د از اين طرح 
گفت: رويك��رد وزارت ني��رو در خصوص اجراي 
چنين طرح هايي، رويكرد حمايتي است و شركت 
برق منطقه اي خراس��ان حمايت ه��اي خوبي از 

ش��ركت هاي دانش بنيان فعال در بخش انرژي 
الكتريكي و كاهش آلودگي هوا داشته و توانسته 
اس��ت در اين زمينه قدم هاي مهمي در كش��ور 
بردارد.  دكت��ر محمد صادق قاضي زاده با اش��اره 
به اينك��ه وزارت نيرو مي توان��د از توليد باتري يا 
ابرخازن مورد اس��تفاده در اين موتورسيكلت ها 
به منظور توليد انبوه حمايت كند، خاطرنش��ان 
س��اخت: بايد در توليد انبوه اين موتورس��يكلت 

به خري��داران اطمينان داد كه اي��ن محصول تا 
ارتقاي كامل مورد حمايت و پش��تيباني اس��ت. 
وي بازاريابي و خدمات پس از فروش را در توليد 
موتورس��يكلت هيبريدي مهم دانست و تصريح 
كرد: دس��ت اندركاران توليد اي��ن محصول بايد 
نقشه راه مشخصي در توس��عه آن داشته باشند 
و در صورت وجود مش��كلات در تأمي��ن منابع، 
صندوق پژوه��ش و فن��اوري وزارت نيرو در اين 

زمينه حمايت ه��اي لازم را به عمل خواهد آورد.  
در اين بازديد مهندس محمدحسن متولي زاده، 
مدير عامل ش��ركت برق منطقه اي خراسان نيز 
گفت: طراحي وساخت موتورسيكلت هيبريدي 
اقدام بس��يار مهمي در زمينه كاه��ش آلودگي 
محيط زيس��ت به ويژه در كلانش��هرها محسوب 
مي ش��ود و ش��ركت برق منطقه اي خراس��ان از 

اينگونه طرح ها حمايت مي كند.

اولين موتورسيكلت هيبريدي ايران در خراسان رضوي ساخته شد
   خراسان رضوي

گزارش ها نشان مي دهد، دو ش�هر بروجرد و خرم آباد لرستان از جمله 
مناطق اين استان به شمار مي روند كه بالاترين ميزان بافت فرسوده را به 
خود اختصاص داده اند. اين موضوع در كنار قرار گرفتن آنها روي گسل 
زلزله موجب شده تا بارها مسئولان در اين خصوص هشدار دهند و اعلام 
كنند در صورت وقوع كوچكترين تكان زمين، اين موضوع مي تواند به 

فاجعه اي بزرگ تبديل شود.  در حالي كه مسئولان شهري تمام شرايط 
را براي تخريب و نوسازي خانه ها و مكان هاي تجاري لرستان در اختيار 
متقاضيان قرار داده اند، اما اس�تقبال اندك مردم منطقه موجب ش�ده 
اس�ت تا ش�هردار بروجرد اعلام كند درس�ال گذشته تنها س�ه پروانه 
ساختماني براي تخريب و نوس�ازي در اين س�ازمان صادر شده است.

محمدرضا هاديلو

محمدرضا سوري 
   گزارش يك

افزايش ۱۰درصدي صادرات درآذربايجان غربي 
در هشت ماهه امسال يك ميليون تن     آذربايجان غربي
صادرات ب�ه ارزش 354 ميليون دلار 
در اس�تان صورت گرفت�ه كه افزايش 10 درصدي داش�ته اس�ت. 
جعفر صادق اسكندري، رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
آذربايجان غربي با اعلام اين خبر و با اشاره به آمار و عملكرد هشت ماهه 
اين سازمان گفت: دراين مدت 9۰واحد صنعتي و معدني با اشتغال ۵ هزار 
و ۷۷۰ نفر در سراسر استان آذربايجان غربي احيا شد.  وي با اشاره به آمار 
صادرات و واردات اس��تان گفت: تا پايان آبان ماه مي��زان واردات افزايش 
۱۱درصدي داش��ته اس��ت تا جايي كه 44۱ هزار ت��ن واردات به ارزش 
۷۰۰ميليون دلار در آذربايجان غربي به ثبت رس��يد. اس��كندري افزود: 
امسال 9 هزار و ۲4۰ جواز تأسيس در كل كشور صادر شده كه اين تعداد 
در آذربايجان غربي به ۲8۷ فقره رسيده است.  رئيس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان آذربايجان غربي بيان كرد: علاوه بر آن تا پايان آبان امسال 
۳ هزار و 9 پروانه بهره برداري ايجادي و توسعه در كل كشور صادر شده كه 

سهم استان در اين رابطه يكهزار و ۳۳۳ مورد بوده است. 

 حمايت از شركت هاي دانش بنيان
 در شهرك هاي صنعتي استان مركزي  

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي     مركزي
استان مركزي با اشاره به مزيت صنعتي و 
دانشگاهي بودن اين استان گفت: حمايت از شركت هاي دانش بنيان 
در دس�تور كار ش�ركت ش�هرك هاي صنعتي اس�تان ق�رار دارد. 
مصطفي آمره اظهار داشت: تاكنون ۲۰شركت مستعد دانش بنيان دراستان 
مركزي شناسايي شده كه حمايت از آنها در دستور كار قرار دارد. همچنين 
توجه به حوزه فن بازار يكي از اقدامات شركت شهرك هاي صنعتي استان 
مركزي است كه در اين زمينه ۲۰ واحد با تعداد ۳۳۷ نفر، 49 شركت عضو 
و ۲۵۰ نوع محصولات فناورانه شناسايي و معرفي شده است.  وي با توجه به 
وجود ۳۰ شهرك و ناحيه صنعتي در استان مركزي ادامه داد: شهرك هاي 
صنعتي استان مركزي در دو بخش سخت افزاري و نرم افزاري بايد مورد توجه 
و حمايت جدي قرار گيرند.  مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان 
مركزي با اشاره به اينكه از سال گذشته در زمينه اقدامات سخت افزاري در 
شركت شهرك هاي استان مركزي برنامه هاي بسيار خوبي شروع شده، بيان 
كرد: تاكنون با توجه به ميزان اعتبارات و منابع موجود در اين زمينه ورود 
كرده ايم، اين در حالي است كه در اين حوزه به شرط تأمين منابع اعتباري 
كارهاي بسياري مي توان انجام داد.  وي با بيان اينكه تأسيس زيرساخت هاي 
آب در شهرك هاي صنعتي بسيار مهم و در اولويت است، خاطرنشان كرد: در 
زمينه رفع مشكل انتقال و تأمين آب توانسته ايم حدود ۱۰۰ ليتر بر ثانيه از سد 
كوچري آب تأمين و مشكل آب در دليجان و خمين و برخي شهرستان هاي 
ديگر را در شهرك هاي صنعتي مرتفع كنيم، البته اقدامات در زمينه رفع اين 
مشكل در برخي از مناطق انجام شده و در برخي مناطق در حال انجام مي باشد 

و در برخي شهرستان ها از جمله خمين در حال طراحي است.

آب هاي زنجان تحت نمونه برداري قرار گرفتند  
مدير دفتر كنترل كيفيت آب و فاضلاب     زنجان
شركت آبفاي استان زنجان از نمونه برداري 
32 هزار و 627 مورد از ش�بكه، مخازن و منابع سطح استان خبر داد. 
كبري اترك گفت: روي اين نمونه ها ح��دود ۳6 هزار و 9۱8 فقره آزمايش 
انجام شده كه از اين تعداد 4 هزار و 9۱۵ فقره آزمايش شيميايي و يكهزار 
و 8۰9 فقره آزمايش ميكروبي بوده اس��ت.  وي تصريح كرد: جهت تأمين 
كيفيت آب شرب مصرفي توسط مشتركين، ۳۰ هزار و ۱94 فقره كلرسنجي 
طي 9 ماهه نخست س��ال جاري انجام شده اس��ت.  اترك به فعاليت هاي 
آزمايشگاه مركزي هم اشاره كرد و گفت: در حال حاضر آزمايشگاه مركزي در 
 ISO ۱۷۰۲۵ حال اخذ گواهي آزمايشگاه معتمد محيط زيست و گواهينامه
براي برخي پارامترهاي كيفي آب شامل پارامترهاي فيزيكي، شيميايي و 
 ISO ۱۷۰۲۵ ميكروبيولوژيكي اس��ت.  وي افزود: به كار گيري استاندارد
ارتقاي سطح آزمايشگاه هاي عضو و كسب اعتبار بين المللي، افزايش اطمينان 
از صحت نتايج ارائه شده، كسب اطمينان از كاليبره شدن مستمر تجهيزات 
آزمايشگاه ، استاندارد كردن روش هاي اجرايي و مديريتي آزمايشگاه ، ارتقاي 
سطح مشتري مداري و امكان ارائه خدمات در سطح بين المللي از مزاياي 

آزمايشگاه هاي استاندارد ISO ۱۷۰۲۵ است. 


